
 گزارش     3دوشنبه 29 خرداد   1402- 30 ذی القعده 1444 - 19  ژوئن 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6013

 

در همین خصوص مدیرعامل شــرکت »تولید 
نیروی برق ســبز بینالود« می گویــد: بعد از ابلاغ 
ماده ۱۶ قانــون جهش تولیــد دانش بنیان، چند 
انرژی بر اســتان های خراسان اعلام  به صنایع  بار 
کرده ایم که نیازی بــه احداث نیروگاه تجدید پذیر 
در شهرک های صنعتی نیست و می توانید نیروگاه را 
در کنار نیروگاه های تجدید پذیر کنونی نصب کنید 
و از این طریق هزینه هــای بهره برداری، اتصال به 
شبکه، خرید زمین و... را کاهش دهید و از طرفی به 
دلیل قرار گرفتن در کنار نیروگاه بزرگ تر، خدمات 
بهره برداری و تعمیرات را با قیمت پایین تری از این 
نیروگاه ها دریافت کنیــد؛ در واقع به جای اینکه 
صنعت از زمینه تخصصی خودش خارج شــود، به 
عنوان ســرمایه گذار و مالک نیروگاه تجدید پذیر 
خدمات را از سایر نیروگاه های موجود با بهای کمتر 

دریافت می کند.
امیر طالبی طرقبه در گفت وگویی با دنیای اقتصاد 
به موانع توســعه تجدیدپذیر ها اشــاره می کند و 
می افزاید: ما مدت ها برای فروش برق به رمزارزها با 
وزارت نیرو و سایر نهادها نامه نگاری کردیم و نهایتا 
ایــن مجوز را دریافت کردیم امــا در کمال تعجب 
عنوان کردند که این قانــون مختص نیروگاه هایی 
است که بعد از ابلاغ این دستورالعمل احداث شوند 
و نیروگاه هــای قدیمی تر نمی تواننــد به رمزارزها 
برق بفروشــند. علاوه بر این، تنها به ۹ شرکت که 
از ســال گذشته و ابتدای امســال وارد مدار شده 
بودند، در بورس انرژی اجازه فروش برق داده شد، 
زیرا »ســاتبا« برق را با قیمت ارزان تر از نیروگاه ها 
خریداری می کند و ترجیــح می دهد همین انرژی 
را خودش در بورس بفروشد و منتفع شود؛ این در 
حالی است که اگر ما به عنوان بزرگ ترین نیروگاه 
بادی شــرق کشــور، برق را با قیمت واقعی تر در 
مالک  می توانستیم  می کردیم،  انرژی عرضه  بورس 
را ترغیب به افزایش ظرفیت کنیم. به منظور واکاوی 
علل ناترازی تولید برق »دنیای اقتصاد« گفت وگویی 
با امیــر طالبی طرقبه، مدیرعامل شــرکت »تولید 
نیروی برق ســبز بینالود« ترتیب داده که در ادامه 

می آید.

امسال هم موضوع محدودیت های برق به روال 
سال های پیش مطرح شــده و انتقال خاموشی ها 
به بخــش صنایع واکنش های متعــددی از طرف 
ریشه  اســت.  داشــته  دنبال  به  تولیدکنندگان 
ناترازی تولید و مصرف برق را باید در چه مواردی 

جست وجو کرد؟
یکــی از اصلی تریــن چالش های ما این بــوده که به 
موضــوع انرژی به صورت جامع نــگاه نکرده ایم و فقدان 
مدیریت باعث عدم توازن بیــن تولید و مصرف در فصل 
زمســتان و تابستان شده اســت؛ بنابراین با قطع گاز و 
برق صنایع در زمســتان و تابستان، کاهش حجم تولید 
شــرکت ها مشکل ساز شده اســت؛ نبود این نگاه جامع 
حتی در تامین انــرژی نیروگاه ها هم دیده می شــود و 
امروز برخی نیروگاه ها در تابســتان که مشــکل تامین 
گاز وجود ندارد، مجبور به اســتفاده از مازوت می شوند؛ 
علاوه بر نبود نگاه یکپارچه به انرژی، گسترش نامتوازن 
صنعت برق نیز مزید بر علت شــده است؛ به طور نمونه 
امروز نیروگاه های حرارتی بســیاری داریم که تبدیل به 
سیکل ترکیبی نشــده اند و از طرفی موضوع انرژی های 
تجدید پذیر مورد غفلت قرار گرفته اســت. علاوه بر این 

مــوارد، اقتصاد دســتوری و خرید ارزان بــرق منجر به 
کاهش سرمایه گذاری در صنعت برق شده که فرسودگی 
بخش تولید و کاهش راندمان را به همراه داشــته است و 
معتقدم بدون توجه به ایــن نکته حتی چنانچه نیروگاه 
جدید ایجاد کنیم، باز هم ناترازی رفع نمی شــود. شاهد 
ادعای من این است که ظرفیت نصب شده نیروگاه های ما 
84 هزار مگاوات است اما 54هزار مگاوات تولید می کنیم 
و این اتفاق ریشــه در قیمت گذاری دســتوری و کاهش 
توان مالی نیروگاه ها برای خرید قطعات و انجام پروژه های 

بهینه سازی دارد.
نکتــه حائز اهمیــت اینکه 
برخــلاف اظهــارات برخــی 
بخش  در  حتی  کارشناســان 
تجدید پذیرها شاهد قیمت های 
مطلوبی نیستیم و در حالی که 
برخی در بخش حرارتی وزارت 
نیرو عنــوان می کنند که برق 
تجدید پذیر را با نرخ بالایی از 
نیروگاه هــا خریداری می کنند 

که یک محاســبه ســاده بر مبنای اطلاعات سال 1400 
نشان می دهد هزینه های تولید هر کیلووات برق حرارتی 
با نرخ ســوخت، نرخ تبدیل انرژی، میزان آلایندگی و... 

4800 تومان است در حالی که برق تجدید پذیر را دولت 
با نرخ میانگین بســیار پایین تــر از نیروگاه ها خریداری 
می کند؛ بنابراین نگاه درســتی به انرژی وجود ندارد و از 
طرفی سبد انرژی به صورت همزمان گسترش پیدا نکرده 
و به خاطر قیمت گذاری دســتوری شاهد اقتصاد معیوب 
و فقدان نقدینگی برای تعمیــرات و اورهال نیروگاه ها و 

کاهش راندمان هستیم.
آیا نقشی هم برای صنایع در ایجاد بحران کنونی 

قائل هستید؟
معتقدم صنایع هم در ایجــاد این وضعیت بی تقصیر 

نیستند و نمی توان تمام تقصیرها را متوجه دولت دانست؛ 
صنایع انرژی بر مانند فولاد زمانی که بهای بســیار اندکی 
برای برق می پرداختند و محصول شــان را به نرخ جهانی 
صادر می کردند، باید در مورد این برق ارزان قدری تامل 
می کردند تا در آینده دچار مشــکل نشوند؛ کما اینکه در 
کشورهای اروپایی چنین نگاهی را شاهد بوده ایم و مردم 
ســوئد چند ســال پیش به یارانه نقدی به خاطر تورم زا 
بــودن رای مثبت ندادند. علاوه بر این، صنایع بزرگ باید 
به دنبال تامین انرژی هــای تجدید پذیر و پاک از طریق 

راه اندازی نیروگاه های خودتامین می رفتند زیرا این اقدام 
حتی می توانست مشــکل تامین گاز زمستان را هم حل 
کند. چون عمده مصرف کشــور در فصل زمستان بخش 

خانگــی و نیروگاه های حرارتی هســتند و بــا راه اندازی 
تجدیدپذیرها توســط صنایع، کســری گاز قابل تامین 
است. ضمن اینکه صنایع با استفاده از ظرفیت های ماده 
12 قانــون رفع موانع تولیــد رقابت پذیر می توانند حواله 
ســوخت را از دولت دریافت کننــد؛ بنابراین از این نظر 
صنایع هم بی تقصیر نیســتند اما امروز برخی از مدیران 
صنعتی کماکان عنوان می کننــد که وزارت نیرو وظیفه 

دارد برق ما را تامین کند!
ادعا می کند در  برخلاف بخش صنعــت  دولت 
تولید  کاهش  نه تنها  پیک مصرف سال گذشــته 
اتفاق نیفتاده بلکه حتی در بســیاری از بخش ها 
رشد تولید را شاهد بوده ایم. این ادعا تا چه اندازه 

قابل تایید است؟
متاســفانه وزارت نیرو با وجود مشــکلات ناشــی از 
محدودیت های بــرق، عنوان می کند که تولید صنایع در 
اغلــب بخش ها افزایش یافته اســت در حالی که چنین 
ادعایی صحت ندارد و اگر وزارت نیرو در آمارها به تولید 
ناخالص ملی هم اشــاره کند، اثرات محدودیت های برق 
به روشــنی نمایان می شــود؛ اظهاراتی از این دست در 
کنار واقعیت های صنعت برق نشــان می دهد که دولت با 
تاکید بر مدیریت مصرف تولید برق را فراموش کرده است 
و یک علــت مهم که باعث بی توجهی دولت به توســعه 
صنعت برق شــده این است که متاســفانه در راس هرم 
وزارت نیرو کارشناســان بخش تولید حضور ندارند، زیرا 
با شــکل گیری خصوصی ســازی مدیران توانمند جذب 

بخش خصوصی شدند و کســانی که هم اکنون در حال 
تصمیم گیری هستند، عمدتا کسانی هستند که در بخش 
توزیع فعالیت داشته اند و به طور طبیعی برنامه های آنها 
هم محدود به مدیریت مصرف اســت چون تخصصی در 
زمینه تولید ندارند؛ البته یادمان باشــد که موانع قانونی 
برای تولید و توسعه صنعت برق هم وجود دارد؛ کمااینکه 
بر اســاس اصل 44 دولت باید 20درصــد بخش برق را 
در اختیار داشــته باشــد و 80درصد را در اختیار بخش 
خصوصی قرار دهد اما با نرخ های کنونی بخش خصوصی 
تمایلی به سرمایه گذاری در این 

حوزه ندارد.
براســاس ماده ۱۶ قانون 
جهش تولیــد دانش بنیان، 
یک  بالای  مصرف  با  صنایع 
مگاوات موظف به تهیه برق 
چه  تا  شده اند.  تجدید پذیر 
موثر  را  قانــون  این  اندازه 

می دانید؟
همزمان بــا روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم، موضــوع تولید 10هزار مــگاوات برق 
تجدید پذیر توســط وزارت نیرو مطرح شــد و صنایع را 
مکلف کردند که سالانه یک درصد انرژی مصرفی شان را 

از راه هــای مختلف از محل انرژی های تجدید پذیر تامین 
کنند تا ظرف 5 ســال، این میزان به 5درصد برســد؛ در 
غیر ایــن صورت دولت هزینه های بــرق را به قیمت برق 

تجدید پذیر محاسبه می کند.
 اگــر چه این قانون با اهداف مثبتی تدوین شــده اما 
نواقص و مشــکلاتی هم دارد؛ به طور نمونه اگر چه برخی 
از صنایع در این مسیر قدم گذاشته اند اما برخی از صنایع 
بزرگ مانند پتروشــیمی و فولاد با علم به اینکه برق شان 
توسط دولت قطع نمی شود، اقدامی در این خصوص انجام 

نمی دهند. 

نکته دیگر اینکه اگر بــرای صنایع خاطی تنبیه در 
نظر گرفته اند، باید تشــویق هم پیش بینی شده باشد اما 
شاهدیم که نهایت تشویق این است که شرکت هایی که 
برق تجدید پذیر تولید کنند، در رده آخر اولویت قطع برق 
قرار می گیرند و حتی نمی توانند از قطع نشدن برق شان 
در زمان محدودیت ها مطمئن باشند؛ بنابراین دولت باید 
مشــوق هایی مانند معافیت مالیاتی یا کاهش هزینه های 
گمرکی برای ترغیب به ایجاد نیروگاه های تجدید پذیرها 

در نظر بگیرد.
مشوق های دولت برای نیروگاه های تجدید پذیر 

تا چه اندازه اجرایی شده است؟
ما مدت ها بــرای فروش برق به اســتخراج کنندگان 
رمزارزها با وزارت نیرو و ســایر نهادها نامه نگاری کردیم 
و نهایتــا این مجوز را دریافت کردیم اما در کمال تعجب 
عنوان کردند که این قانون مختص نیروگاه هایی است که 
بعد از ابلاغ این دستورالعمل احداث شوند و نیروگاه های 

قدیمی تر نمی توانند به رمزارزها برق بفروشند. 
علاوه بر این، تنها به 9 شــرکت که از سال گذشته و 
ابتدای امسال وارد مدار شده بودند، در بورس انرژی اجازه 
فروش برق داده شد، زیرا »ساتبا« برق را با قیمت ارزان تر 
از نیروگاه ها خریــداری می کند و ترجیح می دهد همین 
انرژی را خودش در بورس بفروشد و منتفع شود؛ این در 
حالی اســت که اگر ما به عنوان بزرگ ترین نیروگاه بادی 
شــرق کشــور، برق را با قیمت واقعی تر در بورس انرژی 
عرضه می کردیم، می توانستیم مالک را ترغیب به افزایش 
ظرفیت کنیم اما وقتی این امتیاز ســلب می شود، یعنی 
کماکان رویه اقتصاد دســتوری برقرار است و نگاه غالب 

این است که برق تجدید پذیرها گران است.
نیروگاه های  احداث  به حوزه  نحوه ورود صنایع 
تجدید پذیر بــا توجه به اینکــه در این صنعت 

تخصصی ندارند، باید چگونه انجام شود؟
با وجود ابلاغ ماده 16 قانون جهش تولید دانش بنیان 
به صنایع، تاکنــون صنایع انرژی بر بــه دنبال برگزاری 
جلســاتی با انجمن انرژی های تجدید پذیر برای استفاده 
از تجربیات موجود نبوده اند و حتی برخی از شــرکت ها 
با انتخاب مشــاورانی که در زمینه برق حرارتی تخصص 
دارنــد، می خواهند بــه این حوزه ورود کننــد؛ با وجود 
این ما چند بار به صنایع انرژی بر اســتان های خراســان 
اعلام کرده ایم که نیازی بــه احداث نیروگاه تجدید پذیر 
در شــهرک های صنعتی نیســت و می توانید نیروگاه را 
در کنــار نیروگاه های تجدید پذیــر کنونی نصب کنید و 
از ایــن طریق هزینه های بهره برداری، اتصال به شــبکه، 
خریــد زمین و... را کاهش دهید و از طرفی به دلیل قرار 
گرفتن در کنار نیــروگاه بزرگ تر، خدمات بهره برداری و 
تعمیرات را با قیمت پایین تری از این نیروگاه ها دریافت 
کنید؛ در واقــع به جای اینکه صنعت از زمینه تخصصی 
خودش خارج شود، به عنوان سرمایه گذار و مالک نیروگاه 
تجدید پذیر خدمات را از سایر نیروگاه های موجود با بهای 
کمتر دریافت می کنــد؛ به طور نمونه تونل بادی بینالود 
از ظرفیت حدود 3500 مــگاوات نیروگاه تجدید پذیر با 
توربین های 5/ 2 مگاواتی برخوردار است و صنایع انرژی بر 
می تواننــد از ظرفیت موجود در نیروگاه بادی بینالود در 
مشــاوره، خرید، نصب، بهره برداری و تعمیرات استفاده 
کنند و بســیاری از فرآیندها را به نیروگاه های با تجربه 
همچون نیروگاه ما در ســایر استان ها بسپارند؛ با وجود 
این تاکنون هیچ کدام از صنایع ســراغ انجمن انرژی های 
تجدید پذیر یا نیروگاه بینالود نیامده و امیدواریم در ادامه 
صنایع از ظرفیت های موجود برای جلوگیری از اشتباهات 

و کاهش هزینه ها استفاده کنند.

امیر طالبی طرقبه مدیرعامل شرکت »تولید نیروی برق سبز بینالود«:

راهکـارکاهشهزینهسـاختنیـروگاهتجـدیدپذیر
دولت این روزها درگیر برنامه های مدیریت مصرف برق اســت تا از پیک تابستان به سلامت عبور کند؛ مسئولان 
وزارت نیرو اعتقاد دارند اگر چه خاموشی ها را از بخش خانگی به صنعت منتقل کرده اند اما با مدیریت درست مانع از 
کاهش تولید شده اند و این در حالی است که بخش صنعت آمارهایی از کاهش تولید در تابستان نسبت به سایر ماه های 
ســال ارائه می کند. جدا از اینکه اظهارنظر کدام یک از این دو گروه به واقعیت نزدیک تر است، مساله عقب ماندگی 
صنعت برق از توســعه و مصرف است که در یک دهه اخیر مورد بی توجهی مســئولان قرار گرفته و باعث ناترازی 
۱۰هزار مگاواتی برق در کشــور شده است؛ رقمی که با توجه به افزایش ۵ درصدی سالانه مصرف برق و از طرفی افت 
سرمایه گذاری ها در این صنعت رو به افزایش است و با تداوم این شرایط و صرف تاکید بر مدیریت مصرف، دولت باید به 
فکر تعطیلی سه ماهه صنایع در تابستان باشد. کارشناسان معتقدند اقتصاد دستوری صنعت برق و ارزانی بیش از حد 
این محصول زیربنایی باعث شده تا سرمایه ها به سمت بازارهای دیگر حرکت کند و شاهد کمترین میزان تولید برق 
باشیم؛ حتی در مواردی که با توجه به مشکل تامین گاز نیروگاه ها، قوانین حمایتی همچون ماده ۱۲ قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر به کمک احداث نیروگاه های تجدید پذیر آمده، در حیطه اجرا شاهد بی توجهی دولت بوده ایم تا امروز 
فقط حدود ۱۰۰۰ مگاوات برق کشور از محل انرژی های تجدید پذیر تولید شود. در چنین شرایطی صنایع انرژی بر که 
سال ها نگرانی چندانی از نظر تامین برق در تابستان نداشتند، از یکسو تاثیر ناترازی برق را در کسب و کارشان می بینند 
و از سوی دیگر بر اساس ماده۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان باید سالانه یک درصد از انرژی مصرفی شان را از طریق 
انرژی های تجدید پذیر تامین کنند تا ظرف ۵ سال این میزان به ۵درصد برسد؛ در غیر این صورت، یک تا ۵درصد از 
برق مصرفی این صنایع با نرخ تجدیدپذیر محاسبه و در قبض آنها اعمال می شود؛ راهکاری که هر چند ممکن است 
منجر به استقبال برخی صنایع از تجدید پذیرها شود اما به دلیل نبود مشوق های لازم و در نظر نگرفتن سازوکارهای 

اجرایی، قطعا به نتیجه مورد نظر منتهی نمی شود.

طالبی طرقبه گفت: همزمان با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، موضوع تولید 10هزار 
مــگاوات برق تجدید پذیر توســط وزارت نیرو مطرح شــد و صنایع را مکلف کردند 
که ســالانه یک درصد انرژی مصرفی شــان را از راه های مختلف از محل انرژی های 
تجدید پذیر تامین کنند تا ظرف 5 سال، این میزان به 5درصد برسد؛ در غیر این صورت 

دولت هزینه های برق را به قیمت برق تجدید پذیر محاسبه می کند


